
   
 

28. juli 2023 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Hvorfor har man i foråret 2023 ændret fortolkningen af bemandingsbekendtgørelsen? 

a. Hvad er årsagen til, at fortolkningen af bemandingsbekendtgørelsen er ændret uden 

høring i erhvervet og i erhvervets organisationer? 

b. Hvem har besluttet, at fortolkningen af bemandingsbekendtgørelsen skal ændres? 

c. Hvilke problemer har den tidligere fortolkning af bemandingsbekendtgørelsen medført, 

der har gjort det nødvendigt at ændre fortolkningen? 

 

2. Hvad er Naalakkersuisuts holdning til at grønlændere der gennem mange år har haft hyre på 

landets trawlere, nu ikke længere kan få job på en trawler? 

a. Hvor mange søfolk vurderer Naalakkersuisut vil blive ramt af den ændrede fortolkning af 

bemandingsbekendtgørelsen? 

 

3. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for sagen? 

(Medlem af Inatsisartut Jens-Frederik Nielsen, Demokraatit) 

 

Begrundelse 

Selvstyrets bekendtgørelse nr. 13 af 17. november 2011 om bemandingen af grønlandske fiskefartøjer 

(bemandingsbekendtgørelsen) har ikke ændret ordlyd i mange år. Men af en eller anden årsag har 

Naalakkersuisut/GFLK ændret fortolkningen af bekendtgørelsen her i foråret 2023. Det virker ikke 

gennemtænkt, og det er til stor gene for erhvervet og for søfolkene.  

 

Problemet er primært, at mandskab, der har været hjemløse i en periode eller af anden årsag har haft 

ukendt adresse ikke længere kan hyres. Nu skal mandskab have haft fast adresse i to år i Grønland for at 

kunne blive forhyret. Det betyder, at de hvis en grønlandsk mand eller kvinde får fast bopæl i morgen, så 

kan vedkommende først få job på en trawler om to år.  

 

Det virker komplet uigennemtænkt, da det jo betyder, at gode grønlandske folk bliver forhindret i at 

arbejde, og i stedet må leve af offentlig hjælp eller lignende. Det er jo ikke i nogens interesse – især med 

tanke på, at der ikke er tale om ændringer i lovgivning, men udelukkende om, at et bureaukratisk system 

pludselig fortolker en lovgivning på en ny måde. 

 

Jeg er blevet forelagt flere eksempler på gode grønlandske søfolk, som ikke længere kan få hyre. Det er 

ærgerligt både for den enkelte grønlænder og for den enkelte grønlandske virksomhed. Det virker ærlig talt 

som om, at Naalakkersuisut/GFLK i denne sag modarbejder grønlandske interesser, hvilket virker helt skørt. 



   
 

 

Jeg ser frem til at modtage svar på mine spørgsmål inden for en frist på 10 arbejdsdage. 


